

2020

02

总第26期

曹雪芹研究

CAOXUEQIN
STUDIES

作者·作品·时代·传播

全国中文核心期刊



目录 | Contents

作者·时代

- 1 陈浩事辑 沈治钧
- 13 裕瑞《枣窗闲笔》补考 高树伟
- 27 “蒜市口地方”、右翼宗学沿革考述 刘天地

作品·文化

- 46 《红楼梦》情节质点的连类观照 俞晓红
- 56 论陶渊明对曹雪芹及《红楼梦》的影响 王征
- 67 《红楼梦》中年龄、时间叙述不误
——兼谈《红楼梦》传抄中出现的“数字错讹”与
故事讲述的“模糊化书写” 樊志斌
- 87 骷髅符号与全真话语：《红楼梦》风月宝鉴新释 罗雁泽

传播·综艺

- 102 江西金溪书商和《红楼梦》东观阁系列本的翻刻传播 兰良永

121 《红楼梦》慕课的发展现状与思考 彭利芝 陈 黎

132 阅读史视域下 20 世纪上半叶《红楼梦》研究之研究发覆 温庆新 隋宏宇

144 林语堂《红楼梦》英译稿的日文转译本研究 宋 丹

159 《聊斋志异》与《红楼梦》在法文中的传播 [法]雷威安撰 李 晶译

学界·商榷

172 “秋边”一语慰孔老 胡德平

174 不可无视的另一种声音

——索隐式红学研究刍议 苗怀明

简讯·综述

55 “‘曹雪芹故居纪念馆(暂名)’项目汇报及交流座谈会”在京召开

101 “‘《红楼梦》与中国文化’主题系列讲坛”重新启动

187 编后记

Contents

- 01 Excerpts from the biography of Chen Hao /Shen Zhijun
- 13 Additional notes on *Zaochuang Xianbi* by Yurui /Gao Shuwei
- 27 A survey of the sites in Beijing associated with Cao Xueqin /Liu Tiandi
- 46 A continuous perspective on narrative plots in *Honglouloumeng* /Yu Xiaohong
- 56 Tao Yuanming's influence on Cao Xueqin and his *Honglouloumeng* /Wang Zheng
- 67 *Honglouloumeng*'s account of time and its characters' ages is accurate /Fan Zhibin
- 87 The symbols of the skeleton and the Quanzhen Taoist discourse ; A new perspective on the mirror for the romantic in *Honglouloumeng* /Luo Yanze
- 102 The book publishers in Jinxi , Jiangxi Prov. , and the reprint and transmission of the Dongguange edition of *Honglouloumeng* /Lan Liangyong
- 121 An observation and remarks on *Honglouloumeng* MOOCs /Peng Lizhi & Chen Li
- 132 Re-examining *Honglouloumeng* scholarship of the first half of the 20th century through the history of reading approach /Wen Qingxin & Sui Hongyu
- 144 A study of the Japanese translation of Lin Yutang's English rendition of *Honglouloumeng* /Song Dan
- 159 On the transmission of *Liaozhai Zhiyi* and *Honglouloumeng* through French translation / André Lévy ; Li Jing (tr.)
- 172 On the term “*qiu bian*” in memory of Mr. Kong Xiangze /Hu Deping
- 174 Another voice that should not be neglected ; Preliminary approaches toward the Suoyin Studies of *Honglouloumeng* /Miao Huaiming